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Pentru o experiență mai plăcută de navigare vizualizează în browser

NOUTĂȚILE
lunii septembrie

Prin acest newsletter, îmi propun să vă țin la curent cu activitățile și rezultatele mele parlamentare. 
Așadar, vă invit în fiecare marți dimineață să vă savurați cafeaua în timp ce vă informați cu privire la o 

selecție de evenimente și activități în care am fost implicat în săptămâna precedentă. Evident că, în 
calitate de senator, principala mea sarcină este să propun, să discut și să votez legi în comisiile de 
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specialitate și în plenul Senatului României. Sunt membru în comisiile de Învățământ, Tineret și Sport, 
Comunicații, Tehnologia Informației și Inteligență Artificială și Știință, Inovare și Tehnologie.

Principalele informații privind activitatea parlamentară

În luna septembrie am reluat activitatea parlamentară, hotărât să promovez interesele 
bihorenilor, alături de cele ale tuturor cetățenilor români.

Am contribuit până acum cu inițiative legislative, prin implicarea în dezbaterile publice și 
prin exercitarea controlului parlamentar. O voi face și de acum înainte. 

Urmează să vă prezint un rezumat al activității mele din această lună.

Dezbatere publică - bursele de merit pentru elevi 

Am susținut de la început propunerea Ministerului Educației, inclusă în actuala Lege a 
Învățământului Preuniversitar, de a aloca bursele de merit elevilor din gimnaziu, liceu și 
profesională care sunt între primii 30% din elevii din fiecare clasă în ordinea descrescătoare a 
mediilor generale din anul anterior. 

Propunerea ministerului s-a lovit de un cor de critici care au venit cu diverse contraargumente 
precum că este inadmisibil ca cineva cu media 7 să ia bursă de merit în timp ce în altă clasă 
cineva cu 9,75 să nu ia, că se încurajează mediocritatea (am reținut din intervenția Avocatului 
Poporului care s-a autosesizat în mod surprinzător pe această speță), că bursele de merit 
trebuiau lăsate cum sunt și intervenit asupra burselor sociale șamd. 

Pentru că la dezbaterea publică organizată online de Ministerul Educației nu am avut timp să 
îmi expun toate argumentele în favoarea propunerii ministerului, le găsiți apăsând pe butonul 
de mai jos.
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Citește argumentele mele

Vizită în Vășad

La extremitatea nordică a Bihorului se află comuna Curtuișeni, o localitate multietnică în care 
majoritatea vorbitoare de limba maghiară conviețuiește armonios, la fel ca oriunde în Bihor, cu 
cei peste 20% cetățeni de etnie românească concentrați în satul Vășad. 

La fel ca în toate localitățile din județ, indiferent dacă PNL deține sau nu funcția de primar, 
reprezentanții noștri în deliberativul local își fac datoria cu responsabilitate pentru promovarea 
intereselor comunităților pe care le reprezintă. 

Am avut o întâlnire cu membri organizației PNL din Vășad. Cei 10 membri ai organizației locale 
PNL, din care 5 consilieri locali (din totalul de 13) care au participat la întâlnire, mi-au expus pe 
larg și cu multă onestitate problemele cu care se confruntă la nivel local și așteptările lor de la 
reprezentanții de la nivel județean și național ai partidului. 

https://www.educatieprivata.ro/educatia-e-in-primul-rand-o-intrecere-cu-tine-insuti-nu-campionat-national/
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La firul ierbii viața în opoziție nu e ușoară (UDMR guvernează cu ajutorul PSD-ului) și 
presupune o atitudine combativă în consiliul local, iar Vășadul are numeroase probleme - lipsuri 
în infrastructura educațională, necesitatea unor investiții în infrastructura locală, probleme de 
mediu de exemplu - pentru rezolvarea cărora se cere sprijinul autorităților de la toate nivelurile 
și este nevoie și de cooperare cu conducerea comunei. 

Vezi postarea

https://m.facebook.com/story.php?story_fbid=pfbid02KoN8mQNhVZyoXLaaPDEEW3bGztBA9GHTvv5p2ezFrb6Jna6HSVNaoL63E5sA69rNl&id=100063468859837
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Zilele Orașului Ștei

Tot în această perioadă am avut bucuria să particip la Zilele Orașului Ștei, în 3 septembrie. Orice 
trecere în Ștei este o ocazie, pentru cei care vizitează localitatea din Apuseni, să constate 
schimbarea radicală în bine prin care a trecut în timpul mandatelor primarului Iulian Bălaj. 

Dintr-un orășel prăfuit și adormit între dealuri, cu o economie în ruine, Șteiul s-a înnoit 
dramatic cu ajutorul hărniciei și dragostei cetățenilor săi, a banilor europeni, a echipei fantastice 
de tineri pe care domnul primar a construit-o în jurul său. Zeci de milioane de euro au fost 
investite pentru modernizarea spitalelor, a școlilor, a infrastructurii turistice și a celei urbane. 
Gazul a ajuns, în cele din urmă, după decenii de așteptare, în Ștei iar în localitate va funcționa un 
parc industrial. 

Am participat cu drag la festivitățile de ieri prilejuite de zilele orașului. Am admirat fața nouă a 
orașului, viziunea conducerii locale centrată pe creșterea calității vieții și atragerea tinerilor dar 
și respectul de care se bucură orașul și conducerea sa în județ și în țară. Cuvintele pline de 
reverență ale colaboratorilor din județ dar și ale partenerilor din țară (primarul din Drajna, jud. 
Prahova) și din Ungaria (primăria Hajdudorog) sunt măsura succesului Șteiului, acest oraș cu un 
enorm potențial. 
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Vezi postarea

Întâlnire la Grădinița Allegria

Am fost invitat la o întâlnire la Grădinița Allegria. M-am simțit în elementul meu să discut, 
aproape două ore, cu zecile de profesoare de învățământ preșcolar sau educatoare de la 
Grădinița 46 (Allegria) din Oradea. E o grădiniță mare, care găzduiește peste 400 de copii în 
condiții impecabile. 

Tânărul și entuziastul personal didactic de aici le asigură micuților ocrotire, afecțiune și o 
educație excelentă. Vă puteți convinge din poze că nu exagerez cu laudele, cel puțin pe partea de 
condiții (aici vedeți rezultatul pregătirilor pentru deschiderea anului școlar). 

Doamnele de aici mi-au spus fără ocolișuri ofurile și propunerile profesionale legate de 
finanțarea de bază, de finanțarea complementară, de nevoia de personal nedidactic suplimentar, 
de nevoia de a reglementa relațiile dintre personal și părinți sau de problemele ocazionate de 
integrarea copiilor cu CES și nevoia de personal de specialitate. 

https://m.facebook.com/story.php?story_fbid=pfbid02RfSnpWctSB27histxHw55uT8gUYD8XCzUsPiSuBqKsURr7y6777YDwyyre8a2DEPl&id=100063468859837
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Am dat lămuriri, acolo unde am putut, m-am gândit la soluții unde a fost nevoie, mi-am luat 
notițe și am promis că voi ține cont de sugestiile și problemele semnalate. Ne-am și contrazis 
uneori și nici nu am făcut promisiuni fără acoperire. 

Vezi postarea

Participări la evenimente

Deschiderea anului școlar la LTB Emanuel

Am avut onoarea de a participa la deschiderea anului școlar la Liceul Teologic Baptist Emanuel. 
Pentru că nu e bine văzut să vorbești ca un politician la deschiderea de an școlar, le-am vorbit 
celor de la Liceul Teologic Baptist Emanuel în primul rând în calitate de profesor de sociologie cu 
priceperi în domeniul educației. 

Succesul acestei minunate școli este rezultatul punerii în practică a proverbului „e nevoie de un 

https://m.facebook.com/story.php?story_fbid=pfbid0pbJEhcvgd12QpoJdwkTyL1ySbA1XpKv1FkQCJriV6Ngdof5KjBcEJxHGqGxgZsjGl&id=100063468859837
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sat ca să crești un copil”. Școala e în comunitate și comunitatea e în școală! Cam acesta e 
rețetarul educației de succes, greu de multiplicat la nivelul întregii societăți, dar care poate 
furniza numeroase soluții aplicabile la problemele învâțământului românesc. 

Gânduri despre guvernarea educației

Lansarea raportului „Education at a Glance”

În 12 septembrie a avut loc, la Biblioteca Centrală Universitară Carol I, evenimentul de lansare al 
raportului „Education at a Glance”, în prezența reprezentanților OECD și ai autorităților 
române. 

OECD organizează testele PISA, dar publică anual și raportul comparativ despre sistemele de 
educație Education at a Glance pe care l-am descoperit în urmă cu vreo două decenii când am 

https://www.bihon.ro/stirile-judetului-bihor/interviu-adrian-hatos-unele-universitati-isi-canibalizeaza-resursa-de-cercetare-4396487/?fbclid=IwAR23YVfu_1HvRAGRx9ykOZVQTRNPdOGwUxvn2wgCxUrjam7SUWDKl3_zIOM
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început să cercetez sistematic fenomenul educațional.

De ce sunt importante aceste studii? Nu putem înțelege corect starea și organizarea sistemului 
de învățământ dintr-o țară decât prin comparațiile inteligente cu alte sisteme. Din acest punct 
de vedere, OECD este cel mai important furnizor de date și de expertiză din lume. 

Accesează raportul

Monitorul Educației din România

Un alt eveniment interesant la care am participat în 13 septembrie este conferința finală a 
proiectului „Monitorul Educației din România”. 

Proiectul a fost un exercițiu de evaluare a activității parlamentarilor din comisiile de învățământ 

https://www.oecd.org/education/education-at-a-glance/
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ale celor două camere ale Parlamentului în care, pe durata a mai multe sesiuni, a fost analizată 
cantitativ și calitativ participarea aleșilor la elaborarea și implementarea politicilor educaționale.
 
Chiar dacă numărul de interpelări, întrebări, inițiative legislative semnate sau de declarații 
politice nu descrie întotdeauna cu acuratețe calitatea și angajamentul parlamentarilor pentru 
binele public, deputații și senatorii trebuie să fie evaluați din punctul de vedere al implicării în 
munca de reprezentare. Din acest motiv, inițiativa celor de la Societatea Academică din România 
este una salutară și necesară. În plus, sugerează câteva dintre elementele de dinamică ale 
activității parlamentare și factorii care le generează. 

Detalii despre eveniment

Întâlnire cu delegația Parlamentului Republicii Georgia

https://www.romaniacurata.ro/evenimentul-final-al-proiectului-monitorul-educatiei-din-romania-importanta-monitorizarii-actorilor-din-sistemul-educational/?fbclid=IwAR0eH_2ephdYJEAc7WUnjjnw4WI4ieC66FyBSR-yD2WjeIqtCGkW2AXuK6Y
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În 25 septembrie am participat, ca membru al delegației Senatului României, la întâlnirea celor 
două delegații conduse de președintele Senatului României și președintele Parlamentului 
Georgiei.

Marea Neagră nu este un obstacol, este un extraordinar spațiu de contact între civilizații și 
culturi diferite, locul unde se conectează cel mai ușor occidentul european cu zona Caucazului și, 
mai departe, cu Asia. 

Avem foarte multe în comun cu Republica Georgia, nu doar cultural și istoric, dar și geopolitic și 
economic, iar securitatea noastră comună depinde de capacitatea de a colabora și de a întări 
prietenia sinceră dintre cele două națiuni. 

Parlamentul României i-a primit pe colegii din Georgia cu multă căldură, cu promisiunea fermă 
că România va fi în continuare unul din cei mai serioși susținători ai aderării Republicii Georgia 
la Uniunea Europeană și la NATO. 

Până atunci, vom lucra intens la sporirea schimburilor economice, culturale, educaționale și 
științifice cu această fascinantă țară caucaziană unde, se pare, a fost inventat vinul.
Link către Declarația comună semnată de cei doi președinți în comentarii.
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Vezi declarația comună

Proiect de lege
Asigurarea tratamentelor stomatologice pentru copii sau 
persoanele cu dizabilități

Senatul a aprobat ieri inițiativa mea și a colegei senator PNL Raluca Ioan prin care propunem 
asigurarea condițiilor necesare pentru tratamente stomatologice adresate copiilor și persoanelor 
cu dizabilități.

Proiectul de lege pentru completarea legii sănătății prevede ca tratamentele stomatologice care 
necesită anestezie sau anestezie generală pentru pacienții majori sau minori cu diagnostice din 
categoria tulburărilor psihice, să fie realizate și în regim de spitalizare de zi. 

https://www.senat.ro/StiriSenatDetaliu.aspx?ID=E3FCB99B-4864-4987-B4E7-A55457711B4E&fbclid=IwAR0TnE9MEi15ufncAdLwQUHbZsByROJTOg1DhM7W5zj-f7EIDnBVYUllSUw


28.11.2023, 18:30Reluarea sesiunii parlamentare - septembrie 2023

Page 13 of 15https://mailchi.mp/587a962f61fc/activitatea-parlamentara-din-saptamana-precedenta-12654059

Uneori noi, oamenii maturi, ne temem și amânăm o intervenție stomatologică. Să ne închipuim 
însă ce dificil este ca persoane cu afecțiuni din categoria tulburărilor psihice să explice, să arate 
ce le doare, și mai ales, să suporte un tratament stomatologic. Le putem ajuta, prin crearea 
cadrului legislativ care să permită spitalizarea de zi.

Vezi proiectul de lege

Ședințe

Am participat, de asemenea, la ședințe în comisiile permanente al Senatului României. 
La Comisia pentru Tineret și Sport am avut o discuție cu conducerea Agenției Naționale pentru 
Sport, în care am întrebat despre funcționarea Direcțiilor Județene pentru Tineret și Sport dar și 

https://www.senat.ro/legis/lista.aspx?nr_cls=L389&an_cls=2023
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despre viziunea agenției despre prioritățile în domeniul sportului.

La Comisia pentru Știință, Inovare și Tehnologie am avut o discuție foarte interesantă cu domnul 
președinte al Agenției pentru Digitalizarea României, Dragos-Cristian Vlad, despre prioritățile 
strategice în politicile privind inteligența artificială.

Întrebări parlamentare
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Am adresat mai multe întrebări pe parcursul lunii septembrie cu privire la:

Ratarea calificării de către echipele românești de fotbal, în sezonul 2023-2024 al cupelor 
europene - Agenția Națională pentru Sport; Autoritatea pentru Digitalizarea României 
Realizarea și publicarea periodică a unui „ghid de perspective ocupaționale”, în România - 
Ministerul Educației; Ministerul Muncii și Solidarității Sociale
Acordarea drepturilor bănești și a celorlalte drepturi, de la 1 ianuarie 2024, urmașilor 
persoanelor persecutate din motive etnice de regimurile instaurate între anii 1940-1945 - 
Ministerul Finanțelor
Găzduirea catalogului national RoLiNeST - Ministerul Educației
Accesul bibliotecilor din România în cataloagele unor baze de date internaționale precum 
WorldCat sau KVK - Ministerul Educației; Ministerul Culturii
Implementarea Programului „A Doua Șansă” - Ministerul Educației

Cabinet Parlamentar Adrian Hatos
General Gheorghe Magheru 7,

Oradea 410057
România
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